

The impact of introducing formal childcare services on labour force participation in Inuit Nunangat ^[1]

Author: Feir, D., & Thomas, J.

Source: Canadian Public Policy

Format: Article

Publication Date: 5 Dec 2019

AVAILABILITY

[Access online \(paid access\) ^{\[2\]}](#)

[Access full working paper \[PDF\] ^{\[3\]}](#)

Excerpted from abstract

We study the impacts of the introduction of formal child care services in 28 Inuit communities in Canada's North. We use geographical variation in the timing of the introduction of child care services in the late 1990s and early 2000s to estimate the impact of increased access to child care. We combine the 1996, 2001, and 2006 long-form census files with data on the opening dates of child care centres in each of the 28 communities over time. We find little evidence of impacts on female labour force participation rates. Point estimates for other outcomes, including high school graduation rates and male participation in child care, are also mostly small and statistically insignificant. In many cases, subgroups in Quebec present the exception, potentially reflecting an interaction with the low-fee child care policy that was rolled out in Quebec over approximately the same time period. We do not find evidence that formal child care availability decreases the ability of children to speak Inuktitut. We suggest plausible explanations for these findings and avenues for future research.

Les auteurs étudient les répercussions de la mise en place de services structurés de garde d'enfants dans 28 communautés inuites du Nord canadien. Ils utilisent la variation géographique dans le choix du moment de l'instauration des services de garde d'enfants à la fin des années 1990 et au début des années 2000 pour estimer les répercussions de l'accès accru à ces services. Ils associent les données de la version longue des formulaires de recensement de 1996, 2001 et 2006 aux données relatives aux dates d'ouverture des services de garde et au nombre de places offertes en garderie dans chacune des 28 communautés, au fil des années. Ils relèvent peu d'éléments probants en ce qui a trait aux répercussions de ces services sur les taux d'activité des femmes sur le marché du travail. Les estimations ponctuelles relatives à d'autres répercussions, notamment sur les taux d'obtention de diplômes d'études secondaires et la participation des hommes aux soins des enfants, sont également, pour la plupart, faibles et statistiquement négligeables. Dans de nombreux cas, les sous-groupes du Québec font exception, ce qui pourrait s'expliquer par l'interaction de ces services et de la politique de services de garde à contribution réduite déployée au Québec grosso modo au cours de la même période. Rien ne permet de croire que la disponibilité de services de garde structurés diminue la capacité des enfants de parler l'inuktitut. Les auteurs proposent des explications plausibles de ces observations ainsi que des pistes de recherches futures.

Region: Canada ^[4]

Tags: Indigenous child care ^[5]

services ^[6]

mother's labour force participation ^[7]

Source URL (modified on 9 May 2022): <https://childcarecanada.org/documents/research-policy-practice/21/03/impact-introducing-formal-childcare-services-labour-force>

Links

[1] <https://childcarecanada.org/documents/research-policy-practice/21/03/impact-introducing-formal-childcare-services-labour-force> ^[2]

<https://utpjournals.press/doi/abs/10.3138/cpp.2017-048?journalCode=cpp> ^[3]

<https://www.minneapolisfed.org/~media/files/community/indiancountry/resources-education/working-papers/cicd-wp-2019-03.pdf> ^[4]

<https://childcarecanada.org/taxonomy/term/7864> ^[5] <https://childcarecanada.org/taxonomy/term/9100> ^[6] <https://childcarecanada.org/taxonomy/term/9101>

^[7] <https://childcarecanada.org/taxonomy/term/8142>